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Foto: AOPK Olomouc

  Téma

V minulém čísle Olomouckého Biozpravodaje jsme před-
stavili mezinárodní hnutí Slow Food, které vzniklo jako 
reakce na stále se zvyšující oblibu tzv. fast foodů. Hlavní 
myšlenkou je snaha o zachování tradičního a regionální-
ho způsobu stravování a stolování, ale také výroby. Hnu-
tí podporuje rozmanitost, specifičnost, tradici a zaměřuje 
se i na otázky ekologie daného regionu. Snaží se v lidech 
vyvolat zájem o to, co jedí, jak to jedí a jak mohou svým 
stravováním ovlivňovat životní prostředí. Právě tyto myš-
lenky začaly postupně pronikat i do jiných oblastí lidského 
působení a daly tak vzniknout 
dalším „pomalým hnutím“ 
jako  Slow Cities, Slow Li-
ving nebo Slow Travel, ze 
kterých se později vytvořil 
jednotný koncept — hnutí 
zvané Slow Movement.  

Kontext hnutí
Moderní technologie, jako 

např. automatická pračka, 
myčka, ústřední topení, ne-
ustálý přístup k teplé a stu-
dené vodě, rychlovarná 
konvice či kráječ na chleba, 
nám mají zjednodušit a zpří-
jemnit život, zajistit více 
času pro zábavu, odpoči-
nek a jiné činnosti. Je tomu 
však skutečně tak? Nejsme 
paradoxně kvůli tomu, že 
máme více času, ještě více 
zaměstnáni? Jak je možné, 
že domácí práce či práce na 
zahradě nám zabírají méně 
času než kdy dříve, a přesto 
nestíháme jíst, spát, trávit 
chvilky s rodinou nebo odpo-
čívat? Jak je možné, že jsme neustále ve spěchu a stresu, 
a to i přesto, že jsme získali tolik volného času? 

Nabízí se celá řada odpovědí. Může tomu tak být, protože 
pracujeme příliš mnoho, protože máme přesmíru koníčků, 
zálib a zájmů, protože se staráme o velké množství věcí 
najednou, protože se neustále ženeme za stále novými 
výzvami a zážitky. Chceme vydělávat více peněz, podávat 
lepší výkony. Možná trávíme příliš mnoho času u televize, 
v kavárnách, hospodách, na internetu, nakupováním.

Potřeba vývoje je přirozená a vítaná, problematické však 
je určení správné míry, nalezení rovnovážného stavu mezi 
časem stráveným prací, odpočinkem, s rodinou, přáteli 
i časem, který věnujeme sami sobě. A právě tento cit pro 
rovnováhu nám často chybí.

Slow Down – Zpomalte!
Hnutí Slow Movement křičí do světa „slow down“, tedy 

„zpomalte“. Snaží se ukázat, že nepotřebujeme kvantitu, 

ale kvalitu. Není potřeba se honit, ale pracovat a žít v tem-
pu, které nám umožní vnímat a užívat si života, bytí, jedi-
nečnosti, krásy nás i ostatních.

Reconnection – Obnovte spojení!
Upozorňuje také na to, že k tomu, abychom byli šťastní 

a spokojení, musíme si vytvořit „connection“ – „spojení“. 
Spojení s lidmi (sami se sebou, se svojí rodinou, s komuni-
tou, přáteli), spojení s jídlem (s tradicí, produkcí, s jeho za-
jišťováním, výběrem, přípravou, konzumací i s odpadem, 
který s jídlem souvisí), spojení s místem (s kulturou a tradicí 

místa, ve kterém žijeme, pra-
cujeme, trávíme volný čas), 
spojení se životem (spojení 
všech aspektů našeho života 
i smrti s přihlédnutím k pří-
rodním zákonům a rytmům 
a v rovnováze našeho těla, 
mysli a duše).

Teprve tehdy, až se nám 
podaří znovu obnovit tato 
spojení a zpomalit, může-
me být šťastní. Tento názor 
potvrzuje fakt, že celá řada 
lidí disponuje dostatečným 
množstvím peněz a pro-
středků, jsou vzdělaní, mají 
dostatek podnětů, možností 
i lidí kolem sebe, v koneč-
ném důsledku jim to však 
štěstí a spokojenost v životě 
nepřináší. 

Malý exkurz do minulosti 
V minulosti byl každodenní 

život, včetně práce, mnohem 
více spojen s místní kulturou, 
s lidmi z okolí, ale také s pří-

rodou a jejími podmínkami i rozmary. Úrodnost země a úsi-
lí hospodářů určovaly míru blahobytu v přímé úměře. Pod 
jednou střechou často žily tři generace, blízká i širší rodina 
se poměrně často scházela — při oslavách, různých svát-
cích nebo při práci. Také děti sourozenců častěji vyrůstaly 
vedle sebe, bratranci a sestřenice se tak navzájem skutečně 
znali. Celá rodina častěji společně stolovala, uklízela, praco-
vala, povídala si nebo zpívala. Mnohé tradice se udržovaly 
nejenom na úrovni rodiny, ale celé vesnice či města.

Exkurz do současnosti
Také dnes se rodiny scházejí, ve městech a na vesnicích se 

znovu pořádají jarmarky, obnovují se tradice, vymýšlejí se 
nové aktivity pro rodiny s dětmi, jenže na těchto přípravách 
se podílí jen malá skupina lidí — organizátoři, nadšenci, ak-
tivisté, kteří do akce vloží svůj čas, svůj um. Ostatní to vše 
jenom zkonzumují. Pouze neustále přijímáme, ba dokonce 
jsme si na konzumaci tak zvykli, že už ji záměrně vyhledá-
váme a očekáváme. Vlastní přispění většinou chybí.

Od Slow Food k Slow Movement  

Hnutí Slow Movement se lidem snaží říct, aby zpomalili

Zdroj: http://hmvivaverde.blogspot.com

       Zelená domácnost
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Moderní látkové pleny budí stále větší pozornost. Díky 
Týdnu opravdových plen, který se uskutečnil v polovi-
ně dubna, se řada lidí přesvědčila o tom, že jejich pou-
žívání není krok zpět, ale naopak kupředu.

Svým vzhledem připomínají známé a dnes hojně využí-
vané jednorázové pleny, nezatěžují však tolik životní pro-
středí a díky přírodním materiálům jsou pro děti mnohem 
příjemnější. Jedna látková plena je logicky mnohem dražší 
než tzv. papírovka, díky opakovanému používání se rodi-
čům investice rychle vrátí, a to i pokud započítáme vodu 
a energii potřebné na jejich praní.

Ten, kdo se rozhodl dát přednost alternativě populárních 
„pampersek“, však mohl při návštěvě e-shopu či kamenné-
ho obchodu trochu znejistit. Moderních látkových plen to-
tiž existuje celá řada – jsou z různých materiálů, v různých 
velikostech, mají různá zapínání atd. Pokud máte pocit, že 
se v nich ztrácíte a nevíte, které pleny pro své dítko vybrat, 
nemusíte věšet hlavu. Existuje řešení, jak se zorientovat. 

Na internetu je možné najít celou řadu článků, které mo-
derní látkové pleny představují i srovnávají různé typy. 
Stačí do vyhledávače zadat „moderní látkové pleny“. Díky 
internetu mohou maminky, které se pro látkovky rozhod-
ly, sdílet navzájem své zkušenosti. Před nákupem je proto 
dobré navštívit některou z diskuzí (např. diskuze na emimi-
no.cz, baby-cafe.cz, rodina.cz  apod.) a nechat si poradit od 
zkušenějších. Pokud však přece jen dáváte přednost vlastní 
zkušenosti, můžete vyzkoušet půjčovnu plen (www.plen-
kovani.cz).

Funguje jednoduše. Zájemci si na internetu vyberou, kte-
ré plenky chtějí, půjčí si je a po čtrnáctidenním vyzkoušení 
je vyprané vrátí zpět.  Každá plenka je zabalena zvlášť v lát-
kovém pytlíku, na kterém je uveden název plenky. Plenky 
můžete rovnou použít, v půjčovně je po vrácení vždy zno-
vu vyperou a vydezinfikují.

Cena za čtrnáctidenní půjčení se pohybuje od 11 (vklá-
dací pleny) do 67 korun. Připočítat je třeba vratnou zálohu, 
která slouží jako záruka, že plenu vrátíte včas zpět, a také 
na pokrytí případných škod. 

Radka Spurná

Stačí se jen zamyslet nad tím, kolik lidí dnes má vlastní 
zeleninovou zahrádku, je schopno si něco ušít, jezdí do 
práce či do školy na kole nebo chodí pěšky, uklízí po sobě 
na pracovišti, vaří si jídlo na každý den, připravuje pohoš-
tění pro rodinu při velké oslavě, vyrábí dárek pro své blízké, 
vlastníma rukama staví či opravuje dům.

A proč taky? Máme přece možnost si všechno koupit, 
rychle a bez námahy si to pořídit. Už si ale neuvědomuje-
me, že peníze máme jen díky práci, která nás často nebaví 
a nemá nezřídka vůbec žádnou spojitost s naším životem.

Čas ztratil svoji hodnotu jako takovou, má ji pouze v po-
rovnání s penězi a výhodami. Mnohé jsme dnes přenechali 
strojům, moderní technologii, odborníkům, druhým. A prá-
vě tady nám začíná unikat vztah, spojení s lidmi, s věcmi, 
s místy, činnostmi, přírodou, životem, se sebou samými.

Odkaz Slow Movement
Právě proto vzniklo hnutí Slow Movement – jako reakce 

na běsnění naší doby. Hnutí nás upozorňuje na to, že se dá 
žít i jinak, pomaleji, kvalitněji, pro radost, a ne jenom pro 
peníze, výkon a konzumaci, která s sebou stejně nakonec 
přináší jen neustálý strach a starost o to, zda na údržbu 
toho všeho, co mám a co chci mít, budu mít dostatek času 
i peněz. 

Hnutí nás v žádném případě nenabádá, abychom se vrá-
tili o stovky let nazpět a začali žít tak, jak se žilo dříve. Hnutí 
pouze ukazuje a našeptává, jakou cestou se vydat, aby se 
nám podařilo znovu nalézt rovnováhu mezi tím, co musím 
a co opravdu chci dělat ve svém životě a s ním, aby mě to 
dovedlo k jedinému cíli – a tím je být šťastný a dělat druhé 
šťastnými. 

A to se dle hnutí Slow Movement může dít pomocí slow 
down – zpomalení a reconnection – znovuobjevení spoje-
ní mezi námi a jídlem – (Slow Food), mezi námi a místem 
(Slow City), mezi námi a lidmi či mezi námi a přírodou (Slow 
Living).

Další zajímavé odkazy: 
Slow Travel, Slow Books, Slow Schools and Education, 

Slow Money, Slow Architecture, Slow Fashion a Slow De-
sign nebo také:

http://www.slowmovement.com/downshifting.php•	
http://slowdownnow.org/•	
http://www.slowplanet.com/blog/about/•	

Veronika Hoférková

       Zelená domácnost

Není plenka jako plenka

Látkové pleny jsou pro dětskou pokožku příjemné

Zdroj: www.zenyprozeny.cz
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    Představujeme

Soustava Natura 2000 se rozšíří

  Téma

Některá doporučení pro šetrný způsob 
života jsou značně náročná: vyžadují si 
oběť v podobě času, pohodlí nebo fi-
nancí. Pití vody z kohoutku místo vody 
balené je ale pravý opak. 

Kupování PET lahví ukázkově ilustruje, 
jak nás může zmanipulovat reklama. Utrá-
címe peníze za něco, co máme doma sko-
ro zadarmo. Namáháme si záda s těžkým 
nákupem, když stačí v kuchyni otočit ko-
houtkem. Konzumací balené vody produ-
kujeme velké množství odpadu a emisí do 
životního prostředí, přitom můžeme zvo-
lit vodu z kohoutku s o několik řádů nižší 
ekologickou stopou. 

Pro srovnání: na výrobu jedné velké PET 
lahve je potřeba 6,5 MJ energie, což stačí 
na 60 hodin běžného používání noteboo-
ku. 

Na tato fakta upozorňuje od září 2010 
sdružení Česko pije z vodovodu, které 
vzniklo v rámci projektu British Council. 

Kromě apelování na zákazníky také vede 
databázi restaurací, kde se v ČR podává 
hostům voda z kohoutku. Celkem jich je 
u nás přes tisíc, v Olomouckém kraji na-
jdeme tři desítky. 

www.zvodovodu.cz

Díky vodě z kohoutku budete „eko“ levně a jednoduše

Životní prostředí v kraji

Deset nových evropsky významných chráněných úze-
mí soustavy Natura 2000 letos přibude v Olomouckém 
kraji. V polovině dubna o tom informoval mluvčí kraj-
ského úřadu Ivo Heger. 

Nově se na seznamu chráněných lokalit s nadnárodním 
významem objeví např. Černé jezero ve Zlatých Horách, 
a sice kvůli výskytu silně ohroženého čolka karpatského, 
Bílá Lhota, známá svým arboretem, ale také významná 
kolonií netopýra velkého, či přírodní rezervace Království 
u Grygova s výskytem některých karpatských rostlinných 
druhů, které zde dosahují západní hranice svého rozšíře-

ní (např. kyčelnice žláznaté a hvězdnatce zubatého), a také 
ohrožených živočišných druhů jako čolka obecného či ro-
puchy zelené. 

V současnosti se na území Olomouckého kraje nacházejí 
čtyři chráněné ptačí oblasti a 71 evropsky významných lo-
kalit, v celé České republice to je 41 ptačích oblastí a 1087 
evropsky významných lokalit sítě Natura 2000. Některé 
z lokalit na území Olomouckého kraje jsme již představili 
v minulých vydáních Ekologických listů. 

Martin Višňa

„V Přerově spalovnu nechceme,“ řekli důrazně obyvatelé
Přerované vyšli v polovině 
dubna do ulic, aby dali za-
stupitelům důrazně naje-
vo, že se záměrem výstav-
by spalovny komunálního 
odpadu nesouhlasí. I přes 
nepříznivé počasí se po-
chodu centrem města zú-
častnilo více než 200 lidí.

„Cílem našeho protestu je 
ukázat, že ne všichni Přero-
vané souhlasí s vybudová-
ním velkokapacitního zaří-
zení. Nemyslíme si, že je to 
zcela bezproblémový pro-
jekt, který by byl spásou pro 
město Přerov. Zejména kvů-
li jeho ekologické zátěži,“ 

řekla Přerovskému deníku 
jedna z iniciátorek pochodu 
Šárka Holubářová.

Spalovna by měla sloužit 
celému Olomouckému kraji, 
ročně by měla pojmout asi 
150 tisíc tun odpadu. Lidé si 
jsou vědomi, jaké důsledky 
by zařízení pro město mělo. 
Se znečištěním ovzduší se 
potýkají už teď a obávají se 
zhoršení. Vadí jim také pří-
padné zhoršení dopravní 
situace ve městě nebo vznik 
toxického popela, kterého 
by spalovna za rok vyprodu-
kovala až 55 tisíc tun. Upo-
zorňují, že spalovna není 

Do ulic vyšlo více než dvě stě lidí

Zdroj: občanská iniciativa Za naše děti proti spalovně



květen/červen 2012

5

  Téma

Dvanáct měsíců v šumavském absurdistánu
Proveďme si stručnou rekapitulaci toho, co se dělo na 

Správě šumavského národního parku za poslední více než 
rok. Především je nutné připomenout, že v únoru 2011 se 
stal ředitelem Správy NP Šumava Jan Stráský. 

Na post ředitele Správy NP tak byl bez výběrového ří-
zení dosazen člověk bez odpovídajícího vysokoškolského 
vzdělání, jehož největší zkušenost s ochranou přírody pra-

mení z jeho dlouholetého členství a předsednictví Klubu 
českých turistů. Jinak ale během svého života Stráský pro-
střídal celou řadu postů: v 60. letech byl členem KSČ, v 90. 
letech zakládajícím členem ODS, v r. 1992 vykonával necelý 
půlrok pravomoci prezidenta republiky, byl ministrem do-
pravy a zdravotnictví. 

V současné době se může pyšnit udělením ekologické 
„anticeny“ Ropák roku 2011 a za jeho výrok „Zákon je do-
držován tím, že bude neustále porušován, ale jeho porušo-
vání bude kryto jím umožněnými výjimkami“ mu bylo udě-
leno ocenění Zelená perla 2011. Šumavský národní park se 
v průběhu jeho více než ročního působení na postu ředi-
tele Správy NP stal pravděpodobně nejdiskutovanějším 
ekologickým tématem v ČR a kůrovec nej(ne)oblíbenějším 
zástupcem bezobratlých živočichů.  

Šumavské události se výrazněji do povědomí široké ve-
řejnosti dostaly již na jaře loňského roku, kdy Jan Stráský na 
postu ředitele Správy NP vědomě porušil zákon o ochraně 
přírody a krajiny tím, že nechal na území národního parku 
používat zakázané chemické postřiky, aniž by k tomu měl 

potřebné povolení. Podél cest se objevily otrávené lapáky. 
Případem se následně začala zabývat Česká inspekce život-
ního prostředí, která potvrdila nezákonnost použití chemie 
a zahájila řízení o udělení pokuty.

V červnu 2011 se mělo začít kácet z důvodu boje proti 
kůrovci v nejcennějších jádrových částech národního par-
ku, na Smrčině. Území zde má charakter pralesa a je do-
movem pro hlavní populaci kriticky ohroženého tetřeva 
hlušce, právě zde probíhalo líhnutí kuřat. Pro případné ká-
cení vedení Správy NP opět chyběla výjimka požadovaná 
podle zákona o ochraně přírody a krajiny. Tehdy vše ješ-
tě dopadlo relativním „happy-endem“, kácení se podařilo 
hned na počátku zastavit, což přivítalo jak Hnutí DUHA, tak 
zástupci České společnosti ornitologické. 

Kácení kůrovcem napadených stromů (ale i těch zdra-
vých) se však v červenci rozjelo znovu a naplno, tentokrát 
v lokalitě Na Ztraceném (Ptačí potok) nedaleko Modravy. 
Opět se jednalo o centrální oblast šumavského národní-
ho parku, cennou podmáčenou horskou smrčinu, která je 
místem výskytu minimálně tří zvláště chráněných druhů 
a zároveň oblastí chráněnou mezinárodním právem – jed-

ná se o ptačí oblast soustavy Natura 2000. Ani do třetice 
si ředitel Stráský potřebné výjimky pro kácení neobstaral, 
místo toho si ke spolupráci přizval Policii ČR, která na místě 
rozehnala shromáždění občanů ČR vyjadřujících zde svůj 
nesouhlas s postupem Správy NP blokováním nelegální 
těžby. 

jediný možný způsob, jak řešit problematiku odpadů (viz 
článek v EL 1/2 2012). Z těchto důvodů se rozhodli proti vý-
stavbě bojovat.

Na náměstí T. G. Masaryka si lidé vyslechli projevy řeční-
ků, svůj nesouhlas se stavbou zde mohli stvrdit podpisem 
petice. Poté se pochod vydal směrem na Horní náměstí, 
kde se konalo zasedání městského zastupitelstva. Iniciáto-
ři protestu předali primátorovi města výzvu k uspořádání 
místního referenda. 

V kontextu situace byla debata zastupitelů značně bouřli-
vá.  Zaznívaly argumenty pro i proti výstavbě. Politici, kteří 

spalovnu ve městě chtějí, se snažili přítomné odpůrce uklid-
nit a přesvědčit je, že pro město není žádnou hrozbou.

Zda a kde bude spalovna v Olomouckém kraji stát, zatím 
není rozhodnuto. Přerov je jen jednou z variant, kde by 
mohlo nové zařízení na energetické využití odpadu vyrůst. 
Zastupitelé přislíbili, že pokud studie proveditelnosti do-
poručí jako vhodné místo pro stavbu právě Přerov, předloží 
primátor zastupitelstvu návrh na vyhlášení referenda.

Radka Spurná


